
PROTOKÓŁ NR 0012.5.4.2015 
z posiedzenia Komisji Polityki Społecznej 

w dniu  16 kwietnia  2015r.  
 

 
Miejsce posiedzenia:  sala nr 130 A  Urząd Miasta Jastrzębie-Zdrój. 
Czas posiedzenia:  godz.  13.15- 15.45. 
 
W posiedzeniu  uczestniczyli członkowie Komisji oraz  zaproszeni goście, zgodnie 
z załączonymi listami obecności.  

Porządek obrad: 
 

1. Otwarcie posiedzenia. 
 

2. Przyjęcie porządku obrad. 
 

3. Sprawy bieżące. 
 

• Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Miasta Jastrzębie-Zdrój, 
 

• Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały budżetowej Miasta Jastrzębie-
Zdrój na 2015 rok, 
 

• Projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej Województwu 
Śląskiemu,  
 

• Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr IV.22.2014 Rady Miasta 
Jastrzębie-Zdrój z dnia 30 grudnia 2014r. w sprawie przyjęcia gminnego 
programu profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych na 2015 
rok , 
 

• Projekt uchwały zmieniający Uchwałę Nr XII/129/2014 z dnia 30 
października 2014 roku w sprawie Programu współpracy z organizacjami 
pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 Ustawy o 
działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 2015  

 
4. Sprawozdanie z działalności OPS za 2014r. 

 
5. Sprawozdanie z realizacji ustawy o wspieraniu rodzin i pieczy 

zastępczej. 
 

6. Wolne głosy i wnioski. 
 

7. Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 19 marca 2015r. 
 

Ad.1. 
Otwarcie posiedzenia. 
 
Otwarcia posiedzenia dokonał Zastępca Przewodniczącej Komisji radny  Tadeusz 
Gorgol,  który powitał zebranych.  
 



Ad.2. 
Przyjęcie porządku obrad. 
 
Porządek obrad został przyjęty przez radnych jednogłośnie. 

 
Ad.3. 
Sprawy bieżące. 
 

• Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Miasta Jastrzębie-Zdrój, 

 
• Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały budżetowej Miasta Jastrzębie-

Zdrój na 2015 rok, 
 
Uzasadnienie projektów uchwał przedstawił Dariusz Holesz – Skarbnik Miasta.  
Głosowanie radnych: 
 

• Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Miasta Jastrzębie-Zdrój, 

Komisja zaopiniowała pozytywnie przedstawiony projekt uchwały. 

Stanowisko przyjęto głosami: za –3, przeciw –0, wstrzymujących się –0. 

 
• Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały budżetowej Miasta Jastrzębie- 

Zdrój na 2015 rok, 
 
Komisja zaopiniowała pozytywnie przedstawiony projekt uchwały. 

Stanowisko przyjęto głosami: za –3, przeciw –0, wstrzymujących się –0. 

 
• Projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej Województwu 

Śląskiemu, 
 
Komisja zaopiniowała pozytywnie przedstawiony projekt uchwały. 
Stanowisko przyjęto głosami: za –3, przeciw –0, wstrzymujących się –0. 

 
• Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr IV.22.2014 Rady Miasta 

Jastrzębie-Zdrój z dnia 30 grudnia 2014r. w sprawie przyjęcia gminnego 
programu profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych na 2015 
rok , 

 
Tadeusz Markiewicz 
Przeznacza się środki finansowe na inne zadanie, natomiast od lat mówimy                 
o właściwym wykorzystaniu środków finansowych z programu przeciwdziałania 
alkoholowego, każdy cel, na który przeznaczymy te środki jest zasadny, boisko 
też. Jednak za długo już, mówimy o Ośrodku związanym z pomocą rodzinom. 
Brak jest woli, aby taki Ośrodek lub nawet punkt w mieście powstał. Braliśmy 
udział w wielu spotkaniach w tym temacie, jednak w tej kwestii nie powstało nic.  
Uważam, że te środki winny wprost zostać przeznaczone na to zadanie. Są to 
środki finansowe, które po części stanowią źródło zasilania tego zadania. 
Spotkałem się z rozstrzygnięciem nadzorczym dotyczącym zakwestionowania 
podziału środków, tak, jak my obecnie przyjmujemy. Chciałbym, abyśmy nie 
zakończyli kadencji z niczym. Bardzo proszę Komisję o zastanowienie się,                     
i wydanie tych środków na cel powstania Ośrodka lub punktu. 
Nie jestem przeciwny boiskom, radziłbym jednak, abyśmy zastanowili się,               
czy chcemy utworzenia takiej placówki w mieście czy nie.   



Elżbieta Siwiec 
My dzisiaj głosujemy uchwałę, w tej chwili nie możemy tego zmienić. Przychylam 
się do głosu radnego, punkt interwencji kryzysowej jest potrzebny w mieście. 
Wołamy i krzyczymy o utworzenie takiego ośrodka, w każdej kadencji spotykamy 
się w tej sprawie. Dzisiejsza uchwała musi jednak być przegłosowana pozytywnie 
i  myślę, że konieczne jest, aby taka instytucja w mieście powstała.  
 
Anna Hetman- Prezydent Miasta 
Należy mieć wizję i pieniądze na ten cel przeznaczony, mamy to w zamyśle cały 
czas, będziemy się starali w sposób choćby częściowy ten problem rozwiązać. 
Jeśli chodzi o tę uchwałę, nie można powiedzieć, że udostępnienie bazy 
sportowej nie jest profilaktyką w zakresie prorodzinnym, jednak należy szukać 
rozwiązań prowadzących do celu, mamy to na myśli, będziemy się starali ten 
problem rozwiązać.  
 
Tadeusz Markiewicz 
Liczę na pani zrozumienie, odczuwam wstyd siedząc w obecności pracowników 
Ośrodka Pomocy Społecznej. Od lat pytamy, rozpytujemy, w pewnym sensie 
żądamy, nie dajemy jednak żadnych instrumentów, którymi mogliby się 
posłużyć.  
 
Elżbieta Siwiec 
Komisja zawsze wnioskowała, jednak pan Piksa był nieczuły na nasze apele… 
 
Tadeusz Markiewicz 
Rada Miasta ma dość duże uprawnienia, przy każdej zmianie budżetu, może 
wskazać cel zmian.  
 
Teresa Jachimowska- Dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Jastrzębiu-Zdroju 
W marcu było spotkanie Zespołu Interdyscyplinarnego, po tym spotkaniu pan 
Prezydent  Janusz Buda zdecydował, aby w najbliższym czasie przygotować 
przynajmniej podstawy wyliczeń dotyczących uruchomienia punktu interwencji 
kryzysowej. Taki punkt byłby działaniem rozpoczynającym powstanie                      
w przyszłości ośrodka interwencji kryzysowej. Najistotniejsze jest to, aby znaleźć 
miejsca dla osób, które potrzebują pomocy w krótkim pobycie w sytuacji 
zagrożenia kryzysowego w rodzinie. Pozwoli nam to na działania, odnoszące się 
do działań merytorycznych takich jak psycholog, terapeuta dla rodzin, 
konsultacje terapeutyczne, pomoc prawna, poradnictwo, praca socjalna i inna 
wszelaka pomoc dla osób w kryzysie.  
 
Tadeusz Markiewicz 
Być może dobrze byłoby zacząć od utworzenia Punktu Interwencji Kryzysowej.   
 
Komisja zaopiniowała pozytywnie przedstawiony projekt uchwały. 
Stanowisko przyjęto głosami: za –3, przeciw –0, wstrzymujących się –0. 

 

 
• Projekt uchwały zmieniający Uchwałę Nr XII/129/2014 z dnia 30 

października 2014 roku w sprawie Programu współpracy z organizacjami 
pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 Ustawy             
o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 2015, 

 
Naczelnik Wydziału Kultury Sportu i Turystyki Ewa Gutowska omówiła projekt 
uchwały.  
 



Komisja zaopiniowała pozytywnie przedstawiony projekt uchwały. 
Stanowisko przyjęto głosami: za –3, przeciw –0, wstrzymujących się –0. 

 
Ad.3. 
Sprawozdanie z działalności OPS za 2014r. 
 
Teresa Bac- Wicedyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej w Jastrzębiu-Zdroju. 
Realizujemy zadania wynikające z Ustawy o Pomocy Społecznej. Liczba osób 
objętych pomocą nie wzrosła w drastyczny sposób od ubiegłego roku. Największa 
liczba osób, które korzysta z pomocy, tam, gdzie występuje dysfunkcja związana 
z ubóstwem, bezrobociem oraz długotrwałą chorobą występującą w rodzinie. 
Prowadzimy współpracę z Powiatowym Urzędem Pracy w zakresie prac społecznie 
użytecznych, w ubiegłym roku mieliśmy na tych pracach 276 osób, z czego 28 
osób później znalazło zatrudnienie na ogólnym rynku pracy. Prowadzimy 
działania w ramach Europejskiego Projektu Systemowego „O krok do przodu”.                        
Są to działania związane z osobami, które są długotrwale bezrobotne oraz 
długotrwale korzystają ze środków pomocy społecznej. Te działania prowadzone 
są na zasadzie wsparcia psychologicznego i zawodowego, z tej pomocy w 
ubiegłym, roku korzystało 53 osoby, z tego 28 osób znalazło zatrudnienie na 
terenie naszego miasta. W naszej ocenie jest to sukces.  
Pomoc kierujemy również do osób bezdomnych, od roku 2013 nastąpił 12% 
wzrost osób korzystających z pomocy z tytułu bezdomności, pomoc                          
ta realizowana jest poprzez kierowanie osób do schronisk poza terenem miasta, 
mamy wyłonionego realizatora schronienia, jest to Chrześcijańskie 
Stowarzyszenie Dobroczynne w Kluczach, które ma miejsca schronisk na terenie 
całego województwa śląskiego. W mieście funkcjonuje noclegownia. Analizujemy 
możliwość utworzenia na terenie miasta ogrzewalni, gdzie osoby, będące pod 
wpływem alkoholu będą mogły korzystać z takiego rodzaju pomocy.  
Posiadamy podpisaną umowę z hotelem Omega, gdzie umieszczamy matki                    
i dzieci w okresie jesienno zimowym, jeśli zachodzi taka potrzeba. W okresie 
Świąt dowożone są gorące posiłki osobom, na terenie miasta, jest to około 20 
osób. Organizujemy również spotkania w okresach świątecznych, w których te 
osoby bardzo chętnie uczestniczą. Przygotowywane są paczki, które 
przekazywane są osobom potrzebującym.  
Ubolewamy, iż mamy psychologa zatrudnionego w Ośrodku tylko na ½ etatu, 
gdyż potrzeby w tym zakresie są o wiele większe.  
Przy parafii Św. Katarzyny funkcjonuje jadłodajnia, gdzie średnio korzysta ok. 50 
klientów OPS. Dzieci objęte formą pomocy w postaci posiłku jest ok. 900. 
Organizowane są wyjazdy kolonijne dla dzieci, rocznie ok. 90 dzieci.  
 
Materiał przedstawiający sprawozdanie z działalności Ośrodka za rok 2014 oraz 
przedstawione potrzeby w zakresie pomocy społecznej – stanowią załącznik                 
do niniejszego protokołu.  
 
 
Ad.4. 
Sprawozdanie z realizacji ustawy o wspieraniu rodzin i pieczy 
zastępczej. 
 
Ewa Bilewicz- kierownik pomocy środowiskowej OPS 
Od 1 stycznia 2012 roku wprowadzono ustawą nowe rozwiązania w obszarze 
pomocy społecznej, gdzie wyraźnie podkreślono, że największą wartością jest 
dobro dziecka i rodziny, jako jej naturalnego środowiska. Jednocześnie zwrócono 
uwagę na zadania gminy w systemie wspomagania rodziny i dziecka – wspieranie 
rodziny. Wspieranie podzielone jest na dwa obszary – działania profilaktyczne                



i reintegracyjne, dające możliwość powrotu dziecka do rodziny biologicznej,                  
w sytuacji, gdy dziecko objęte już zostało pieczą instytucjonalną.  
Ustawa określa dwa główne zadania realizowane w ramach wspierania rodziny tj. 
prace z rodziną, w ramach której definiuje m. in. pracę asystenta rodziny oraz 
pomoc w opiece i wychowaniu dziecka, w ramach której definiuje m. in. działania 
placówki wsparcia dziennego. Rola asystenta rodziny to towarzyszenie rodzinom, 
współobecność w rodzinach dla budowania zmian w relacjach, pomagania oraz 
wydobywania zasobów w rodzinach potrzebujących zmiany. Asystent rodziny jest 
trenerem umiejętności, jest to trening kompetencji wychowawczych, 
społecznych, zachowań prozdrowotnych, trening ekonomiczny, praca 
indywidualna z dziećmi i inne.  
W 2014 roku zatrudnionych było w Ośrodku trzech asystentów rodziny, ich pracą 
było objęte 66 rodzin czyli łącznie z 202 osobami z czego 99 to małoletnie dzieci, 
a 27 dzieci znajdowało się w systemie pieczy zastępczej. 48 rodzin były to 
działania profilaktyczne, 8 rodzin to działania nakierowane na powrót dzieci                 
z systemu pieczy, w 10 rodzinach są to działania połączone.  
Pokrycie kosztów pobytu dzieci w systemie pieczy jest o wiele wyższe, niż 
pokrycie kosztów zatrudnienia asystentów. Średni miesięczny koszt utrzymania 
dziecka w Zespole Ognisk Wychowawczych jest to kwota ok. 4 601 zł                    
w Rodzinnym Domu Dziecka to kwota ok. 3508zł, w rodzinie zastępczej 
spokrewnionej 660zł, rodziny niezawodowe ok. 1000zł., rodziny zawodowe ok. 
1000zł plus wynagrodzenie dla rodziny2000zł brutto. Dla porównania średnie 
miesięczne wynagrodzenie brutto asystenta rodziny była to kwota ok. 2250zł. 
Szczegółowe działania asystentów rodzin zostały opisane w przedstawionym 
państwu materiale sprawozdawczym.  
Placówki wsparcia dziennego – działa od sierpnia 2014 roku, placówka 
prowadzona przez Jastrzębskie Stowarzyszenie „Otwarte Drzwi”, jako placówka 
wsparcia dziennego. Dotyczy dzieci zamieszkujących w blokach przy ulicy 
Pszczyńskiej 292-294. Placówka da szanse dzieciom, poznania innego 
funkcjonowania i doświadczania innych wartości. Placówka zapewnia opiekę, 
pomoc w nauce, działania wychowawcze, organizację czasu wolnego, rozwój 
zainteresowań i inne. Osoby prowadzące podkreślają zmiany zachodzące                     
w zachowaniu i rozwoju dzieci. 
 
Materiał przedstawiający sprawozdanie za rok 2014 z realizacji zadań z zakresu 
wspierania rodziny oraz potrzeby związane z ich realizacją stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu.  
 
Tadeusz Gorgol 
Czy udzielana jest pomoc rodzinom w formie rzeczowej? 
 
Teresa Jachimowska 
Jest to zależne od rodziny, jeśli jest obawa, że pomoc pieniężna nie jest pomocą 
właściwą, to kieruje się pomoc rzeczową głównie w postaci posiłków. Ponadto 
codziennie jest możliwość wyposażenia osób w ubrania, odzież, czasem sprzęt 
gospodarstwa domowego.  
Elżbieta Siwiec 
Dlaczego świetlica  „Maluch” przestała istnieć? 
 
Teresa Jachimowska 
W roku 2004 zmieniły się przepisy Ustawy o pomocy społecznej, wcześniej już 
zmieniły się przepisy tak, że nie mogłyśmy prowadzić świetlic w ramach działań 
prawnych, było to poza sferą tego, co wprowadziła potem Ustawa, tj, ośrodków 
wsparcia dziennego, wobec czego nie było podstaw prawnych do prowadzenia 
tego typu placówki.  
 



Ewa Bilewicz 
Jedną z ważniejszych potrzeb jest zwiększenie zatrudnienia asystentów rodzin, 
zmiany formy zatrudnienia z umowy zlecenia na umowę o pracę. W ustawie 
zmieniła się liczba maksymalnych rodzin do objęcia rodzin przez asystenta                
do 15 rodzin, w tym zakresie mieliśmy w ostatnich latach przekroczenie.   
Istnieje potrzeba skoordynowania działań wszystkich instytucji w ramach Zespołu 
Interdyscyplinarnego. Zespół Interdyscyplinarny to grupa specjalistów 
podejmujących działania aby rozwiązać konkretny problem. Utworzenie grupy 
wsparcia dla rodzin przeżywających kryzys. Kolejna potrzeba to utworzenie                  
w mieście placówki wsparcia dziennego prowadzonej w formie specjalistycznej.  
Ponadto jest potrzeba zwiększenia dostępności do bezpłatnego poradnictwa 
specjalistycznego i konsultacji dla rodzin celem przywrócenia zdolności do 
prawidłowego funkcjonowania - tu wskazujemy na zwiększenie etatu psychologa,   
a także utworzenie punktu konsultacyjnego, gdzie rodziny poprzez specjalistów 
mogłyby uzyskać niezbędną pomoc.  
 
Mirosław Kolb 
Czy miasto nie ma obowiązku zatrudnienia asystentów rodzin na umowę o pracę, 
biorąc pod uwagę zwiększająca się ilość rodzin? 
 
Teresa Jachimowska 
Ponieważ asystenci rodzin uczestniczą we wszystkich rozprawach sądowych 
swoich klientów, także Sąd zauważył, że ich działanie jest bardzo ważne. 
Mieliśmy nadzieję, że Sąd skieruje do pani Prezydent pismo popierające,  które 
określiłoby bardzo pozytywne działania asystentów dla rodzin zagrożonych. 
Bardzo często zdarza się na rozprawach sądowych, że rodziny mają problemy              
nawet w wypowiedziach dotyczących ich sytuacji prawnej. 
 
Tadeusz Markiewicz 
Poprzez zatrudnienie takich osób, być może, zmienią się proporcje w zakresie 
umieszczania dzieci w placówkach oraz finansowanie tej sfery.  
 
Elżbieta Siwiec 
W Ognisku Wychowawczym dzieci posiadają bardzo dobrą opiekę, stosowane                 
są z nimi różne formy opieki wychowawczej, zdarza się również, że wracają do 
rodzin.  
 
Weronika Mandrela – asystent rodzin 
Przygotowałam dla państwa do zaprezentowania dwa przypadki rodzin, z których 
jedna sytuacja zakończyła się odebraniem dziecka, druga – powrotem dzieci                 
z pieczy zastępczej do rodziców. Pierwsza rodzina, jest rodziną wieloproblemową, 
tak jak większość naszych rodzin. Jest to rodzina trzypokoleniowa, gdzie 
głównym odbiorcą naszej pomocy jest matka. Wraz z rodzicami zamieszkiwały 
troje dzieci. Współpraca została zakończona ze względu na brak woli współpracy 
rodziny, jest to przykład bardzo skrajny, gdzie pomimo wielu wysiłków ze strony 
asystenta rodziny, proponowanej pomocy specjalistycznej, ze względu na brak 
jakiejkolwiek współpracy ze strony matki, próby współpracy zakończyły się 
niepowodzeniem.  
Inny przykład rodziny, gdzie dziecko zostało odebrane rodzinie w grudniu 2013 
roku, ze względu na nadużywanie alkoholu przez obydwoje rodziców. Wysiłkiem 
wspólnym asystenta rodziny i kuratora sądowego, matka poddała się leczeniu 
odwykowemu, Sąd dał szansę na powrót dziecka do rodziny. Niestety matka 
ponownie zaczęła nadużywać alkoholu, skonstruowany został wniosek do Sądu                          
o pozbawienie władzy rodzicielskiej. Na dzień dzisiejszy matka leczy się, dzieci 
zostały zwrócone do rodziny, do czasu sprawy sądowej, która odbędzie się                   



w maju. Matka widzi gdzie popełniła błąd, mamy nadzieję że poprawa sytuacji 
rodzinnej utrzyma się i będzie trwała.  
 
Klaudia Nietrzebka – kierownik PRONiB OPS przedstawiła sprawozdanie                     
z realizacji ustawy o wspieraniu rodziny i systemie pieczy zastępczej w 2014r.              
w mieście Jastrzębie-Zdrój – zadania powiatu.  
 
Sprawozdanie stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
 
Monika Rabczak – koordynator rodzin 
Rodziny zastępcze borykają się z trudnymi problemami, większość rodzin, 
którymi się zajmuję, sprawowane są przez dziadków. Problemy często zaczynają 
się pojawiać w momencie gdy dzieci wchodzą w okres dojrzewania. Wobec dzieci 
małych dziadkom łatwiej się wywiązać z powierzonych im obowiązków, sytuacja 
staje się trudniejsza, gdy dziecko dorasta. Dzieci czują się inne, odrzucone, 
szukają kontaktu w środowisku rówieśniczym o podobnych problemach. Jako 
koordynator próbuję zyskać zaufanie tych rodzin, próbuję być dla tych dzieci 
„dobrą ciocią”. Staram się integrować rodziny, w ubiegłym roku odbyły się dwa 
spotkania integracyjne m.in. w stadninie koni, także spotkanie wigilijne                     
w restauracji Hawana, gdzie dzieci przygotowały oprawę artystyczną tej imprezy.  
 
Teresa Bac 
Zaangażowanie pani Moniki Rabczak zaskutkowało zyskaniem sponsorów, dzięki 
którym mogły się odbyć powyższe spotkania i imprezy integracyjne, które służą 
scalaniu tych rodzin.  
 
Elżbieta Siwiec 
Jakie wykształcenie musi mieć asystent rodziny?  
 
Teresa Jachimowska 
Poziom wykształcenia jest określony w ustawie o wspieraniu i pieczy, 
wykształcenie wyższe w określonych kierunkach, staż pracy z rodzinami. Istnieje 
także szereg wymogów, które muszą spełniać jako ludzie, liczą się predyspozycje 
osobiste i zaangażowanie.  
 
Ad.5. 
Wolne głosy i wnioski. 
 
Komisja sformułowała następujące wnioski do Prezydenta Miasta: 

 
1. Komisja wnioskuje zwiększenie o ½ etatu psychologa działającego                   

w Ośrodku Pomocy Społecznej na rzecz klientów Ośrodka.  
 

2. Komisja wnioskuje o przyznanie jednego etatu dla koordynatora pieczy 
zastępczej. Obecni koordynatorzy pracują na umowę-zlecenie. 
 

 
Stanowisko przyjęto głosami: za –3, przeciw –0, wstrzymujących się –0. 
 
 
Ad.6. 
Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 19 marca 2015r.  
 
Protokół  przyjęto głosami: za –3, przeciw –0, wstrzymujących się –0. 
 
 



Ad.7. 
Zakończenie posiedzenia.  
 
Zastępca Przewodniczącej Komisji Tadeusz Gorgol podziękował zebranym                 
za przybycie i zakończyła obrady.  
 
 

 
Zastępca Przewodniczącego 
 Komisji Polityki Społecznej 

 
Tadeusz Gorgol 

 
Protokołowała 
Agnieszka Bąk  


